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رییس سازمان غذا و دارو مطرح کرد
شرکت های دارویی در انتظار 

اجرای ابلاغیه بانک مرکزی
لزوم  بر  تاکید  با  دارو  و  غذا  رییس سازمان 
حمایت از شرکت های دارویی و بویژه شرکت های 
بایوتک و با اشاره به ابلاغیه بانک  مرکزی جهت 
پرداخت تسهیلات به صنعت دارو، گفت: در 
انتظار نوع رفتار بانک های عامل با شرکت های 
دارویی هستیم تا میزان مساعدت آنها مشخص 
شود. به گزارش ایسنا، دکتر سید حیدر محمدی 
در سومین کنگره محصولات بیوتکنولوژی پزشکی 
و صنایع وابسته،  گفت: در حوزه تولید، تنها یک 
نهاد متولی نیست و تمام ارکان کشور و نظام 

متولی تولید هستند. 
خود  جایگاه  در  هم  دارو  و  غذا  سازمان 
این  در  و  دارد  تولید  از  حمایتی  وظیفه  قطعا 
تر  پررنگ  دستگاه ها  از  برخی  نقش  میان 
ولی  است،  کمرنگ تر  دیگر  برخی  نقش  و 
به  دارو  حوزه  در  که  مشکلاتی  بیشتر  امروز 
ماست. دستگاه  از  خارج  هستیم  مبتلا   آن 
دستگاه های  از  برخی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
وظایف  به  عمل  در  تولید،  از  حمایت  متولی 
امروز  افزود: مشکلات  کوتاهی می کنند،  خود 
آسیب شناسی شده است و نمی خواهیم بحث را 
اکنون ریشه یابی کنیم. مشکلاتی همچون تامین  
نقدینگی، انتقال ارز و حمایت های بیمه ای وجود 
دارد اما عمده وظیفه ما در حوزه تولید در بخش 
تسهیل و تسریع فرایندها و پیگیری نقش سایر 

دستگاه هاست.
شاید  داد:  ادامه  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس 
سازمان غذا و دارو هیچگاه به اندازه دوره بنده 
که در حال پیگیری مسائل از بانک مرکزی و 
سایر دستگاه ها هستم، عمل نکرده بوده است. 
درحالی که در گذشته وقتی تولیدکننده نیاز به 
ارز داشت، سازمان تنها تاییدکننده بود اما الان 
پیگیر امور تخصیص ارز و سایر جزئیات آن هم 

هستیم.
دارو  و  غذا  سازمان  نقش  به  اشاره  با  وی 
شرکت های  گردش  در  سرمایه  تقویت  بر 
تفاهم  زمینه  این  در  کرد:  تصریح  داروسازی، 
 نامه ای را با بانک مرکزی داشتیم که با پیگیری 
مستمر ادامه داده ایم و همچنان هم لازم است 
آخرین  شود.  پیگیری  موضوع  این  روزانه  که 
موضوع پیگیری شده در این زمینه ابلاغ بانک 
هزار   ۳۰ که  بود  عامل  بانک های  به  مرکزی 
تولید  شرکت های  اولویت  با  را  مازاد  میلیارد 
کننده دارو پرداخت کنند و الان در انتظار نوع 
دارویی  شرکت های  با  عامل  بانک های  رفتار 
 هستیم تا میزان مساعدت آنها مشخص شود.
به دلیل ضعف  ادامه داد: متاسفانه  محمدی 
قیمت  بر سر  بیمه ای مجبور هستیم  سیستم 
در  کنیم،  کننده چانه زنی  تولید  با شرکت های 
صورتی که در همه دنیا از صنعت بایوتک دارو 
حمایت مالی می شود، طبیعتا اگر سازمان های 
بیمه گر نقش خود را به خوبی ایفا می کردند و 
کننده  یقین می رسیدیم که مصرف  این  به  ما 
دستمان  قطعا  نمی شود،  مشکل  دچار  نهایی 
اکثرا  که  محصولاتی  این  قیمت گذاری  برای 
و  می شوند  تولید  کشور  در  بار  اولین  برای 
بود. بازتر  داریم،  اشراف  آن  اهمیت  به   ما 
وی با تاکید بر اینکه ایران در حوزه محصولات 
بایوتک بسیار پیشرو است،  اظهار کرد: زمانی که 
به روسیه رفته  بودیم آنها از حوزه دارویی کشور 
ما بویژه در بخش بایوتک و بیوتکنولوژی پزشکی 
بسیار مشعوف بودند. البته نباید فراموش کنیم 
حمایت  نیازمند  بخش  این  در  همچنان  که 

هستیم.
رییس سازمان غذا و دارو با تاکید بر لزوم تامین 
سرمایه در گردش برای شرکت های بیوتکنولوژی 
پزشکی، گفت: خیلی از این شرکت ها کوچک 
هستند و معاونت علمی ریاست جمهوری هم 
لازم است همراهی بیشتری داشته باشد؛ گاهی 
برخی از این شرکت ها به ما مراجعه می  کنند و 
نگرانند که قسط های معاونت علمی وصول نشود 
و مجبور به فروش شرکت برای پرداخت بدهی 
خود باشند، امیدواریم در این زمینه هم حمایت 

کافی صورت گیرد.
او در خاتمه اظهار کرد: در زمینه حمایت های 
خود از پیشنهادات نیز استقبال می کنیم ولی 
باید همه این موارد به اقتضای شرایط ما و جامعه 

باشد.

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری تهران 
خبر داد

افزایش اختیارات مالی شهرداران 
پایتخت

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری 
تهران از افزایش سطح اختیارات مالی شهرداران 
مناطق برای اجرای پروژه های مشارکتی خبر 
داد.  نوید خاصه باف در گفت وگو با ایسنا، در 
های  شهرداری  اختیارات  افزایش  خصوص 
از  گفت:  گذاری،  سرمایه  حوزه  در  مناطق 
گذشته تاکنون هر پروژه مشارکتی حتی پروژه 
های کوچک مقیاس که در مناطق اجرایی می 
شد باید مجوز سازمان سرمایه گذاری را اخذ 
می کرد، بگونه ای که بعد از بررسی پروژه در 
سازمان،  به شهرداران مناطق تفویض اختیار 
و  مشارکت  جذب  به  نسبت  که  کردیم  می 

سرمایه گذاری اقدام کنند.
وی با بیان اینکه تعداد مناطق بالا و حجم 
پروژه های ارسالی به سازمان سرمایه گذاری 
پروژه  پرونده  بررسی  که  بود  زیاد  قدری  به 
ها ماه ها زمان می برد و این مسئله موجب 
بر  کرد:  تصریح  بود،  شده  مشکلاتی  بروز 
با استناد به تبصره های قانون  همین اساس 
بودجه ۱۴۰۲ شهرداری تهران، اختیاراتی برای 
شهرداران مناطق در حوزه پروژه های مشارکتی 
را  آنها  اختیاری  مبالغ  و  شد  گرفته  نظر  در 

اصلاح کردیم.
برای  اساس  این  بر  باف،  خاصه  گفته  به 
میلیارد   ۴۰۰۰ سقف  تا  مشارکتی  های  پروژه 
باید سازمان سرمایه گذاری مجوزهای  تومان 
لازم را ارائه کند، پروژه های بین ۴۰۰۰ تا۸۰۰۰ 
برنامه  کمیسیون  در  بایست  می  هم  میلیارد 
و بودجه شورای شهر بررسی شود و در مورد 
پروژه های با بیش از ۸۰۰۰ میلیارد تومان نیز 
آنها  برای  شهر  شورای  علنی  صحن  در  باید 

تصمیم گیری شود.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری 
تهران با تاکید بر اینکه ارائه مجوز برای پروژه 
های مشارکتی تا سقف۴۰۰۰ میلیارد تومان در 
حوزه اختیارات سازمان سرمایه گذاری است، 
در  مناطق  های  شهرداری  اینکه  برای  افزود: 
اجرای پروژه های مشارکتی خود معطل نشوند 
سطح اختیارات آنها را بالا بردیم، بگونه ای که 
آورده  تومان  میلیارد   ۱۰۰ سقف  تا  ها  پروژه 
از انجام  شریک، می تواند در مناطق و پس 
سازمان  نماینده  حضور  با  لازم  های  بررسی 
سرمایه گذاری در همان منطقه تعیین تکلیف 

شود.
مورد  در  گیری  تصمیم  داد:  ادامه  وی 
پروژه هایی به ارزش ۱۰۰ تا ۳۰۰ میلیارد تومان 
گذاری  سرمایه  سازمان  مدیرعامل  توسط  نیز 
پروژه  مورد  در  و  شد  خواهد  تکلیف  تعیین 
هایی با ارزش ۳۰۰تا ۵۰۰میلیارد تومان هم پس 
از درخواست بررسی توسط شهرداران مناطق، 
این موضوع در هیات مدیره سازمان سرمایه 
مناطق  به  تأیید  صورت  در  و  بررسی  گذاری 

تفویض اختیار خواهد شد.
به گفته خاصه باف، تصمیم گیری در مورد 
پروژه هایی با ارزش بین ۵۰۰ میلیارد تومان تا 
۴۰۰۰ میلیارد تومان نیز به مانند روال گذشته 
گذاری  سرمایه  سازمان  در  فرآیندش  باید 

شهرداری تهران طی شود.
سقف  افزایش  تصمیم  اینکه  بیان  با  وی 
تسهیل  موجب  مناطق  شهرداران  اختیارات 
امور در حوزه سرمایه گذاری در سطح مناطق 
مالی  اختیارات  افزایش  افزود:  شود،  می 
شهرداری های مناطق موجب افزایش سرعت 
زمان  کاهش  موجب  همچنین  و  می شود 
پروژه های خرد در سطح محلات شده  اجرای 
و در نهایت افزایش سرعت در فرآیند سرمایه 
خرد  گذاران  سرمایه  تشویق  موجب  گذاری، 
و سازمان سرمایه  مناطق می شود  در سطح 
گذاری وقت آزادتری برای بررسی پروژه های 

کلان دارد.

مهاجرت  داستان  به  بیشتر  چه  هر  ورود  با 
گذشته  سال  در  تنها  پرستار  و  پزشک  هزار   ۱۰
)۱۴۰۱(، متوجه شدم که کشور های حاشیه خلیج 
فارس، کشور های اروپایی، کانادا و نیوزلند که در 
هستند  مواجه  نیرو  کمبود  با  پساکرونا  وضعیت 
تور  پیراپزشکی  و  پزشکی  حوزه  متخصصان  برای 
پهن کرده اند. برایم عجیب بود که پزشکان با وجود 
بالا بودن درآمدشان نسبت به رنج عمومی جامعه، 
همچنان از مساله مالی به عنوان مهم ترین انگیزه 
مهاجرت یاد می کنند، اما آن ها هم استدلال های 
خاص خود را داشتند همانند پیشنهاد کار سالانه 

۴۰۰ هزار دلار از کشور عمان.
میان ماندن و رفتن

تمام  با  است.  متخصص  پزشک  یک  مرجان 
یک  از  بیش  حرفه اش،  سختی های  و  مشکلات 
سال است که با جدیت زبان آلمانی می خواند. در 
آلمان و در صورت عدم  به  اول می خواهد  درجه 
موفقیت، کشور های خلیج فارس )به طور خاص 
»مهاجرت  می گوید:  کند.مرجان  مهاجرت  عمان( 
برای من یک »انتخاب« است و نه اجبار. با توجه 
به مزیت هایی که دیده ام مهاجرت را به ماندن و 
سطح زندگی فعلی ام ترجیح می دهم. البته انتخابی 
برای رسیدن به رویا ها نیست، بلکه تنها می خواهم 

یک زندگی معمولی و استاندارد را داشته باشم.«
است،  هفتاد  دهه  دوم  نیمه  متولد  که  دانیال 
اخیرا در رشته پرستاری فارغ التحصیل شده و در 
او تازه  از بیمارستان های تهران کار می کند.  یکی 
عقد کرده با نامزدش می خواهند به کشور آلمان 
مهاجرت کنند. او می گوید: »برای ما مهاجرت با 
تبدیل  دشواری هایش  و  ریسک ها  تمامی  وجود 
به یک اجبار شده است. نمی خواهیم در محیطی 
و  دغدغه  فرزندانمان  فردای  برای  که  بمانیم 

اضطراب داشته باشیم.«
بهاره، فارغ التحصیل بیوشیمی بالینی بوده و در 
یک شرکت دانش بنیان داروسازی شاغل است. او 
از جدی بودن خود برای مهاجرت و اقدام به ارسال 
و  فرانسه  کانادا،  آلمان،  کشور های  برای  مدارک 
سوئد می گوید. بهاره مهاجرت کردن را تصمیمی 
از  بدتر  است  معتقد  اما  می داند،  سخت  بسیار 

روز هایی نیست که اکنون دارد تجربه می کند.
فارغ   ۹۶ سال  او  است.  پرستار  »محمد« 
کار در  از ۵ سال سابقه  بیش  و  التحصیل شده 
یا  انگلستان  به  می خواهد  او  دارد.  بیمارستان 
نیوزلند مهاجرت کند. البته او دلیل این انتخاب ها 
را آسان بودن روند پذیرش می داند و گرنه انتخاب 
و  »دوستان  می گوید:  است.  او  کانادا  او  اول 
همکارانم قبل از من مهاجرت را در پیش گرفته اند؛ 
همه آن ها بعد از مهاجرت، رفتن را به من توصیه 
می کنند.« محمد، در رفتن جدی بوده و تصریح 
قاطع  اکثریت  بزنم.  رکُ حرف  »بگذارید  می کند: 
افرادی که در قشر پزشکی و پیراپزشکی که توانایی 
یا در حال مهاجرت هستند  دارند  یا علمی  مالی 
همکارانم  و  من  تجربیات  را  این  آن.  فکر  در  یا 

می گویند.«
و  قلب  متخصص  محمدزاده،  شبنم  دکتر 
عروق، فلوشیپ مادرزادی قلب در بالغین و دکتر 
با  عمومی  جراحی  متخصص  سروش،  احمدرضا 
تایید گزاره های مطرح شده از سوی محمد، مرجان 
و بهاره و دانیال، تاکید دارند: »تغییر شرایط مالی 
و جایگاه پزشکان موجب شده که اکثریت قریب 
به اتفاق پرشکان و حتی آن ها نیز به مهاجرت فکر 
کنند.« او می گوید: »برای خود آن ها شاید برخی 
وابستگی ها در داخل و نیز باور به خدمت رسانی 
باقی  کشور  در  هنوز  که  شده  موجب  مردم  به 

بمانند.«
۲. به خاطر یک مشت دلار 

مرجان که یک پزشک متخصص است و در یک 
می کند،  دریافت  ماهانه حقوق  پایتخت  کلینیک 
می گوید: »یکی از دلایل اصلی رفتنم مالی است. 
شدت  به  پزشکان  درآمد  گذشته  سال  چند  در 
افت پیدا کرده و اکثر پزشک ها زندگی های بسیار 
توانایی  ما ها  از  بسیاری  حتی  دارند.  معمولی ای 
خرید خانه و ماشین هم نداریم. در آمد پزشکان 
نسبت به تورم رشد چندانی نداشته است. تورم 
به صورت افسارگسیخته افزایش پیدا می کند، اما 
زمانی که موضوع افزایش تعرفه و دستمزد پزشکان 
مطرح می شود، مخالفت های عمومی بالا می گیرد. 
در نتیجه به منظور حفظ رضایت عمومی، تعرفه ها 

را به شدت پایین تعیین می کنند.«
دکتر شبنم محمدزاده هم به عنوان یک پزشک 
می گوید:  )قلب(  تخصص خود  در  شناخته شده 
پیشنهاد حقوق  از کشور عمان  »همین حالا من 
سالانه ۴۰۰ هزار دلار را دارم. کاملا منطقی است 
که با توجه به سطح درآمد کنونی  به مهاجرت و 

رفتن فکر کنم.«
جراحی  متخصص  سروش،  احمدرضا  دکتر 

است  معتقد  فرارو  با  گفتگو  در  تهران  عمومی 
به  تنها  را  پزشکی  جامعه  مهاجرت  دلیل  این که 
مساله پول و درآمد تقلبل بدهیم بسیار نادرست 
دارد  دلیلی  چه  پرسید  »باید  می گوید:  او  است. 
مصیبت های  زلزله،  جنگ،  سال ها  وجود  با  که 
مختلف، حالا گرایش به مهاجرت بیش از هر زمان 
پزشکان  قشر  و  جامعه  تمامی  میان  در  دیگری 
افزایش پیدا کرده است. قطعا متغیر هایی همانند 
نرخ گذاری های نادعادلانه تعرفه ها برای پزشکان، 
و  تسهیلات  نبود  پرستاران،  برای  پایین  حقوق 
امکانات برای آن ها و... تاثیرگذار هستند، اما مهم 
این است که باید مطالعه ای صورت بگیرد و روند 

کنونی مهاجرت متوقف شود.«
پزشکان  از  درآمدها،  موضوع  با  ارتباط  در 
را  ماهانه  دریافتی  حقوق های  حداقل  متخصص 
عنوان شد.  میلیون   ۵۰-۴۰ میانگین  که  پرسیدیم 
یعنی این مقدار حقوق، مبلغی است که پزشکان 
می کنند.  یاد  رفتن  برای  انگیزه  عنوان  به  آن  از 
پیراپزشکی  حوزه  شاغلان  و  پرستاران  اگر  شاید 
به  منطقی تر  می کردند،  مطرح  را  درآمد  مساله 
نظر می رسید. بر کسی پوشیده نیست که دریافتی 
۴۰ تا ۵۰ میلیون تومان، با وجود تورم جاری در 
اقتصاد ایران، همچنان رقمی قابل توجه محسوب 
می شود؛ لذا تقلیل دادن مساله به کاهش درآمد 
چندان منطقی به نظر نرسد؛ اما شاید در یافت 
ماهانه چند هزار یورو یا دلار موضوعی نباشد که 

به آسانی قابل چشم پوشی باشد. 
بر باد رفته

و  شان  آمدن  پایین  متغیر  از  درآمد،  بر  علاوه 
عوامل  از  دیگر  یکی  عنوان  به  پزشک ها  جایگاه 
احمدرضا  دکتر  می شود.  یاد  پزشکان  مهاجرت 
سروش هم معتقد است: »احترام پزشکان همانند 
بزرگ  هجمه ای  متاسفانه  نمی شود.  حفظ  سابق 
علیه آن ها در جریان است. از اداره مالیات گرفته 
تا شهروندان، پزشکان را همچون قشری سوداگر 
هم  و  جامعه  سطح  در  پزشکان  می کنند.  نگاه 
فشار  تحت  شدت  به  دولتی  نهاد های  سوی  از 
عاملی  به  حتم  طور  به  وضعیتی  چنین  هستند. 
تبدیل شده  مهاجرت  به  آن ها  گرایش  برای  مهم 

است.
سرگیجه

دیگر  دلیل  مالی،  مسائل  از  فراتر  هم  بهاره 
انجام  کار  کیفیت  بودن  پایین  را  خود  مهاجرت 
انجام می دهم  از کاری که  شده می داند. »یعنی 
رضایت ندارم؛ چر که آن کیفیت لازم را احساس 
سال ها  وجود  با  می کند  فکر  بهاره  نمی کنم.« 
در  جایگاهی  مطالعه،  و  درس خواندن  تلاش، 

مملکت خود ندارند. 
دکتر شبنم محمدزاده نیز با انگشت گذاشتن بر 
عومل  از  یکی  عنوان  به  آن  از  اجتماعی،  مسائل 
به  پزشکی  جامعه  بی سابقه  گرایش  در  موثر 
»»چه  می گوید:  فرارو  به  و  می کند  یاد  مهاجرت 
شما  که  است  متفاوت  پزشکان  قشر  در  چیزی 

رخ  آن ها  میان  در  اتفاقی  چنین  دارید،  انتظار 
جامعه  افراد  تمامی  همانند  هم  پزشکان  ندهد؟ 

هستند و از مشکلات موجود نیز متاثر هستند.«
محمدزاده در ادامه تاکید می کند: »من به عنوان 
شخصی که ۱۰ سال در حرفه خود فعالیت دارم، 
خاص  وجهه  همکاران  قشر  و  جامعه  میان  در 
خود را دارم؛ در نشست های مختلف همواره یکی 
و مطب شخص خود  اصلی هستم  از سخنرانان 
موانعی جدی  موارد،  این  تمامی  کرده ام.  دایر  را 
برای مهاجرتم هستند، اما زمانی که به آینده فرزند 
مهاجرت می تواند  فکر می کنم، حتما  فرزندانم  یا 
گزینه مهمی باشد. همواره این پرسش را از خود 
می پرسم که آیا در آینده خود را سرزنش نخواهم 
آینده  می توانستم  که  شرایط  در  چرا  که  کرد 
در  آن ها  بزنم،  رقم  دیگری  گونه  به  را  فرزندانم 

کشور نگه داشتم.«
تازه کاران 

عوامل  تمامی  کنار  در  محمدزاده  شبنم  دکتر 
بخش بزرگی از درخواست های مهاجرت را متعلق 
به پزشکان تازه فارغ لتحصیل می داند و می گوید: 
پزشکی  دانشجوی  یک  بگیریم  این  بر  را  »فرض 
او  باشد.  مستعد  و  تلاش گر  بسیار  شخصی 
فارغ التحصیلی در دوره دکتری  از  بعد  اگر  حتی 
در سن  شود،  قبول  تخصص  بلافاصله  حرفه ای، 
۳۲ تا ۳۳ سالگی تخصص خود را اخذ می کند. این 
شخص باید چند سال طرح نیز بگذراند تا بتواند 
در شهر مورد علاقه خود مشغول طبابت شود. این 
روند یعنی ورود این فرد به بازار کار در سن بالای 
۳۵ سالگی. نکته قابل تامل این است، افرادی که 
در طرح هستند، اجازه دایر کردن مطب ندارند؛ 

یعنی باید با حقوقی بسیار ناچیز زندگی کنند.«
او در ادامه تاکید می کند: »حالا فرض را بر این 
بگیرید همین شخص می خواهد دوره فوق تخصص 
یا فلوشیپ را نیز بگذراند که آن هم چند سال دیگر 
که  باشید  داشته  توجه  انجامید.  به طول خواهد 
این شخص برای ویزیت هر بیمار در مطب، ۱۷۰ 
قضاوت  شما  خود  می کند.  دریافت  تومان  هزار 
کنید که باید این پزشک چند روز کار کند و روزانه 
چند بیمار ببیند تا اجاره مطب، هزینه های جانبی 
اداره مطب و حقوق پرسنل را بتواند تامین کند. با 
این روند، عملا داشتن یک کار مستقل برای افراد 

تازه فارغ التحصیل و جدید ناممکن شده است.«
ناچار  بیشتر  افراد  »این  افزود:  محمدزاده 
)پزشک  فرد  یک  زیرمجموعه  عنوان  به  می شوند 
دیگر( قرار می گیرند که کلینبک ها بزرگ دارند و 
می دهند.  ماهانه  حقوق  دیگر  پزشکان  به  عملا 
تصورات  میان  تضاد  نوعی  موجود  روند  کلیت 
ابتدایی یک شخص تازه وارد شده به حرفه پزشکی 
تا تبدیل شدن به یک کارمند است. وجهه سابق 
پزشکان با این مضمون که شخص تصور می کرد 
که به دلیل خدمات اش به جامعه مورد احترام و 
تکریم است، کاملا رخت بربسته است. همزمان 
جزء  کارمند  یک  مقام  در  را  خود  فرد  که  زمانی 

با درآمد پایین می بیند، به طور حتم مهاجرت را 
در دستور کار قرار می دهد. به طور قطع اگر تازه 
فارغ التحصیل شده بودم، مهاجرت گزینه قطعی 

من بود.«
پزشک خارجی

در  پزشکی  جامعه  کم سابقه  مهاجرت  افزایش 
شرایطی است که اخیرا زنگ های خطر برای کمبود 
نیرو ها در بخش بهداشت و درمان به صدا در آمده 
که  بار ها شنیده ایم  گذشته  یک سال  است. طی 
برخی رشته ها همانند جراحی قلب، دیگر داوطلب 
سطح تخصص ندارند و کرسی های دانشگاهی این 
رشته ها سال گذشته خالی مانده است. رخدادی 
که از نگاه ناظران می تواند در آینده نزدیک نیاز به 

واردات پزشک را به یک اجبار تبدیل کند.
ارزیابی  قطعی  با  نیز  محمد زاده  شبنم  دکتر 
کردن نیاز کشور به واردات پزشک های متخصص 
طی چند سال آینده، به فرارو گفت: »همین الان 
در زمینه جراحی قلب با کمبود نیروی متخصص 
به  ایران  قلب  جراحان  انجمن  هستیم.  مواجه 
تا  و  داده  هشدار  مساله  این  به  نسبت  وضوح 
کنون نشست های متعددی را در این زمینه برگزار 
کرده اند. با وجود برداشتن بسیاری از محدودیت ها 
عملا  قلب،  جراحی  تخصص  دوره  به  ورود  برای 
نمی شود.  دانشجویان  سوی  از  استقبالی  چندان 
اکثر دانشجویان با آگاهی از وضعیت بازار کار در 
آینده، به سمت رشته هایی گرایش پیدا کرده اند که 

درآمدزا باشد.«
می کند،  تایید  هم  سروش،  احمدرضا  دکتر 
طب  قلب،  جراحی  همانند  رشته ها  از  بسیاری 
اورژانس و... دیگر داوطلب ندارند. او بر این باور 
است که باید مسئولان در عملکرد خود بازاندیشی 
جامعه  چنین  این  که  کرده اند  چه  ببیند  و  کنند 
پزشکی را سرخورده کرده اند. آن ها باید بیاندیشاند 
که چه فاجعه بزرگی در راه است. مساله مهاجرت 
به هیچ عنوان آثار مثبتی نخواهد داشت. مهاجرت 
را  آن چه  که هر  بدین معناست  ما  نخبگان  قشر 
در سال های گذشته کاشته ایم یک باره درو کنیم.«

از  دیگر  بخشی  در  محمدزاده  شبنم  دکتر 
کم سوادی  پدیده  وقوع  امکان  از  گفته های خود 
پزشکان در آینده کشور سخن گفت. او با تاکید بر 
این که بسیاری از پزشک های متبحر بر این عقیده 
را  نتیجه لازم  به زحمات خود  هستند که نسبت 
بسیاری  »متاسفانه  کرد:  تاکید  نکرده اند،  کسب 
مهاجرت  راه  توانمند،  و  متخصص  پزشک های  از 
مستعدتر  افراد  که  زمانی  گرفته اند.  پیش  در  را 
باقی  جماعتی  تنها  می شوند،  خارج  توانمدتر  و 
خواهند ماند که احتمالا توانایی علمی و دانش لازم 
را برای مهاجرت نداشته اند. اگر ساده تر و صریح تر 
بگوییم افرادی باقی خواهد ماند از نظر سطح سواد 
و دانش در سطح پایین تری قرار دارند. همین افراد 
در آینده نیز می خواهند نسل جدید پزشکان کشور 

را تربیت کنند.«

مهاجرت پزشکان و پرستاران شدت بیشتر گرفته است

جدایی درمان از وطن
اگر در گذشته بیشتر مهاجرت، محدود پزشکان عمومی مطرح بود، حالا پزشکان متخصص و فوق تخصص گوی سبقت را از عمومی ها ربوده اند. تنها در 
یک سال گذشته بیش از ۸۰۰ »ماما« به خارج کشور سفر کرده اند. به گزارش فرارو،  در شرایطی که آمار ها از مهاجرت تنها ۸ هزار پزشک و قریب به ۱۰ 
هزار پرستار تا سال ۱۴۰۰ حکایت داشت، بر اساس آمار اعلام شده از سوی حسین علی شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت، در دو سال اخیر نزدیک به 

۱۰ هزار پزشک که عمده آن ها افراد متخصص و فوق تخصص بوده اند گواهی گود استندینگ و یا همان تاییدیه حرفه ای )حسن سابقه( دریافت کرده اند.

این افراد بیشتر 
ناچار می شوند 

به عنوان 
زیرمجموعه یک 

پزشک دیگر 
قرار می گیرند که 
کلینبک ها بزرگ 

دارند و عملا به 
پزشکان دیگر 
حقوق ماهانه 

می دهند وکلیت 
روند موجود 

نوعی تضاد میان 
تصورات یک 

شخص به حرفه 
پزشکی تا تبدیل 

شدن به یک 
کارمند است

بحران کم آبی، یکی از دغدغه ها و مشکلات همیشگی مردم در 
استان سیستان و بلوچستان بوده است. حال چند صباحی است 
که حقابه ایران از رود بزرگ هیرمند توسط طالبان داده نمی شود 
و این چالش، رنگ و بوی سیاسی و البته امنیتی هم به خود گرفته 
در مجلس در خصوص  زابل  نماینده  است.حبیب ا... دهمرده، 
مشکل آب در استان سیستان و بلوچستان به اقتصاد۲۴ گفت: ما 
برای موضوع مهمِ آب پایدار استان سیستان و بلوچستان برنامه 
داریم. در گذشته، بسته ای تعریف شده بود که قانون هم شد. 
قانون در این رابطه، یعنی دولت مکلف است این قوانین را اجرا 

کند نه اینکه بخواهد با خواهش و تمنا کار کند.
وی افزود: در این برنامه، حقابه ما از رودخانه هیرمند، انتقال 
آب ها،  و رسوب گذاری  تبخیر  از  عمان، جلوگیری  دریای  از  آب 
باروری ابر ها و... تبدیل به قانون شده است. این قانون، بسته 
کاملی است که دولت مکلف است، تمام این ها را با هم انجام 

دهد.
در  را  سزایی  به  نقش  شخصه  به  من  کرد:  تصریح  دهمرده 
قانون گذاری و نظارت بر این قوانین داشتم و در اینجا پیشنهاد 
افزایش  و  استمرار  و  تثبیت  برای  است  مکلف  دولت  که  دادم 
حقابه ایران از افغانستان کار هایی را انجام دهد و هر سه ماه، 
وزیر نیرو مکلف است که به کمیسیون انرژی بیاید و هم گزارش 

دهد و هم پاسخگوی نمایندگان باشد.
فرصت سوزی دولت در انتقال آب از دریای عمان

اظهار  بلوچستان  و  سیستان  استان  نمایندگان  مجمع  عضو 
داشت: همه این مسائل که به قانون تبدیل شده، در مجلس نهم 
و دهم تصویب شده است و الان هم در حال پیگیری و نظارت 
هستیم. متاسفانه در این زمینه تا امروز، دولت ها کوتاهی کرده اند 
و گرفتن حقابه ایران را آن طور که باید دنبال نکرده اند. از طرفی، 
برای انتقال آب از دریای عمان نیز کار هایی شروع شده است، 
ولی کار کنُد پیش می رود و دولت فرصت ها را از دست می دهد.

وی یادآور شد: الان دولت کار هایی را شروع کرده تا مطالبه به 
حق مردم محقق شود. در این راستا، بنده از وزیر امور خارجه 
گله دارم که به وظایف خود، عمل نکرده است، از این رو چندین 
بار استیضاح وزیر امور خارجه را دنبال کرده ام و حال بیش از ۷۰ 
امضا برای استیضاح آقای امیرعبداللهیان، جمع شده است. دولت 
فقط می گوید که قوانین را اجرا می کند، ولی کاری را پیش نمی برد.

دهمرده افزود: انتقال آب از دریای عمان، زمان بر است، یعنی 
این کار، امسال جواب نمی دهد. دولت باید تعداد تیم ها را زیاد 
کند تا کمتر از دو سال بتوانیم آب را از دریای عمان، شیرین سازی 
کنیم و به شهر ها ببریم.نماینده زابل تصریح کرد: در مورد حقابه 
ایران از رود هیرمند، تا الان طالبان و دولت های قبل افغانستان، 

موضوع را انکار نکرده و نمی کنند و شفاهی می گویند حقابه را 
می دهد، ولی عملاً می بینیم که این کار را نمی کنند. قبل از اینکه 
بند کمال خان بسته شود، هرسال سه تا چهار میلیارد مترمکعب 
آب به واسطه سیل در رودخانه هیرمند را شاهد بودیم، ولی از 
زمانی که بند بسته شد، آبی که از بالادست می آید، منحرفش 
می کنند به یک نمک زار یا شوره زار به نام گود زره و برای همین، 

آبی داخل ایران نمی آید.
وی گفت: بعد از این رویکرد، ما به طالبان گفتیم کار اشتباهی 
بدهید.  را  ما  را بستید، ولی حداقل سهم حقابه  بند  کردید که 
به  بیشتر  و  قبلاً  ما  می گوید  طالبان  کشور  وزیر  معاون  اینکه 
و  بی ربطی است. سال ها سیل می آمده  دادیم، حرف  ایران آب 
طالبان اصلاً وجود نداشته که ببیند هامون پر می شود. همچنین 
در مورد فیلم های درگیری بین نیرو های مرزبانی ایران با طالبان 
درگیری ها  این  شد،  مستقر  طالبان  که  اولی  روز  از  بگویم  باید 
پایان  در  دهمرده  نیست.  جدیدی  اتفاق  فیلم ها،  این  و  بود 
خاطرنشان کرد: ما قانون داریم و وظیفه دولت، تامین آب استان 
سیستان و بلوچستان است. حالا اگر رییس جمهور یا امور وزیر 
و  سوال  سراغ  به  کنند،  کوتاهی  وظایف شان  انجام  در  خارجه 
استیضاح می رویم، همان طور که قبلاً هم از ظریف، اردکانیان و 

امیرعبداللهیان سوال پرسیده بودیم.

دولت در پیگیری سهم ایران از هیرمند کوتاهی می کند
سیستان تشنه حق آبه


